
Holocaust herdenking, alleen de gesproken tekst geldt                                                         28 januari 2024 

Geachte aanwezigen, 

Vandaag komen we samen om de Holocaust te herdenken. Deze inktzwarte bladzijde in onze 

geschiedenis, dit onuitwisbare litteken van de mensheid. 

We staan hier niet alleen als getuigen van het verleden, maar ook als hoeders van de herinnering. 

Vastbesloten om de waarheid van de gruwelijke gebeurtenissen van ruim 80 jaar geleden levendig te 

houden. 

De Holocaust, een tijdperk van onbeschrijfelijke wreedheid. Waarin zes miljoen Joden en miljoenen 

anderen door de nazi’s werden vermoord. Direct of indirect, als gevolg van de bezetting. 

De gedachte aan de massamoord roept ons vandaag op tot het openen van onze harten voor het 

enorme verdriet dat de geschiedenis heeft veroorzaakt. We herdenken niet alleen de getallen, maar 

ook de gezichten en de verhalen van individuen, families en gemeenschappen die werden verwoest 

door een waanzinnige ideologie. 

Te midden van deze pijnlijke herinneringen erkennen we ook de ongelooflijke moed van de 

overlevenden. Hun verhalen, hun doorzettingsvermogen en hun menselijke kracht inspireren ons. Ze 

helpen om de complexiteit van menselijke ervaringen te begrijpen, zelfs onder de meest 

onmenselijke omstandigheden. 

De Holocaust was meer dan een product van individuele wandaden. Het was een gruwelijk systeem. 

Een systeem dat werd gevoed door onverschilligheid, door haat en door de ontkenning van onze 

gedeelde menselijkheid. Tegen die achtergrond zeg ik: de herdenking van de Holocaust is niet alleen 

een terugblik op het verleden. Het is een dringende oproep aan ons. Een oproep tot actie in het 

heden en in de toekomst. Om ons er blijvend voor in te zetten dat het boek met de zwarte bladzijden 

van de Holocaust nooit meer opnieuw wordt opengeslagen. 

Vandaag staan we hier ook samen, verenigd door de zorgen en het verdriet over oorlogen en 

gewapende conflicten wereldwijd. Hartverscheurend is het, om te zien hoe mensen – ongeacht hun 

afkomst of nationaliteit – lijden onder conflicten die levens verwoesten en families ontwrichten. 

In deze turbulente tijden herinner ik ons eraan dat we allemaal mens zijn. Laten we deze huidige 

momenten van duisternis aangrijpen als een kans om nog steeds te leren en te groeien. Laten we 

reflecteren op de waarde van vrede, empathie en begrip. 

De geschiedenis heeft ons geleerd dat vrede niet alleen een afwezigheid van oorlog is, maar ook een 

actieve inzet voor rechtvaardigheid, gelijkheid en dialoog. Laten we onze stem verheffen tegen 

onrecht. Laten we streven naar een wereld waarin vreedzaam samenleven de norm is. Een wereld 

waarin liefde en mededogen onze leidraad zijn. Laten we niet vergeten dat verandering begint bij ons, 

in onze harten en gemeenschappen. 

Het is belangrijk om onrecht in al zijn vormen te bestrijden. Of het nu gaat om antisemitisme, 

racisme, discriminatie of onverdraagzaamheid. Als gemeenschap moeten we de fakkel van 

herinnering hoog houden, niet alleen voor degenen die hun leven verloren, maar ook voor 

toekomstige generaties, opdat zij begrijpen dat de vrede en harmonie die we nastreven gebaseerd 

moeten zijn op een diep gewortelde erkenning van elkaars menselijkheid. 

Dank u. 


